

«SPITZENMEDIZIN VERBESSERT DIE ZUKUNFT DER KINDER»  
FREITAG, 2. SEPTEMBER 2022



Podium Nachmittag

**Prof. Dr. M. Hengartner**

Präsident ETH Rat

Born 1966, Swiss citizen/Canadian

Michael O. Hengartner served as Rector of the University of Zurich (UZH) from February 2014 to January 2020. From 2016 until his resignation as Rector of the UZH, he also served as President of swissuniversities. Michael Hengartner has dual Swiss and Canadian citizenship. He grew up in Quebec City where he studied biochemistry at the Université Laval. In 1994 he was awarded his doctorate at the Massachusetts Institute of Technology in the laboratory of Nobel Laureate H. Robert Horvitz. After that, he headed a research group at the Cold Spring Harbor Laboratory in the USA until 2001. In 2001, he was appointed to the newly established Ernst Hadorn Endowed Professorship at the Institute of Molecular Biology at the UZH. From 2009 to 2014, he was Dean of the Faculty of Mathematics and Natural Sciences of the UZH.

Michael Hengartner completed an Executive MBA at IMD Lausanne and has been honoured with numerous awards for his ground-breaking research on the molecular basis of apoptosis, including the Swiss National Latsis Prize in 2006. In 2010, he received the Credit Suisse Award for Best Teaching from the University of Zurich. Michael Hengartner was awarded an honorary doctorate from the Sorbonne University in 2016. The UZH rector received the award in recognition of his research in molecular biology and his services to society.  
Prof. Dr. Michael O. Hengartner

1966, Schweizer/Kanadier

Michael O. Hengartner war von Februar 2014 bis Januar 2020 Rektor der Universität Zürich (UZH). Von 2016 bis zu seinem Ausscheiden als UZH-Rektor amtierte er zudem als Präsident von swissuniversities. Michael Hengartner ist schweizerisch-kanadischer Doppelbürger. Er wuchs in Quebec City auf, wo er an der Université Laval Biochemie studierte. 1994 promovierte er am Massachusetts Institute of Technology im Labor von Nobelpreisträger H. Robert Horvitz. Danach leitete er bis 2001 eine Forschungsgruppe am Cold Spring Harbor Laboratory in den USA. 2001 wurde er auf die neu eingerichtete Ernst-Hadorn-Stiftungsprofessur am Institut für Molekulare Biologie der UZH berufen. Von 2009 bis 2014 war er Dekan der mathematisch-naturwissenschaftlichen Fakultät der UZH.

Michael Hengartner absolvierte einen Executive MBA an der IMD Lausanne und wurde für seine bahnbrechende Forschung zur molekularen Basis der Apoptose mit zahlreichen Auszeichnungen geehrt; unter anderem erhielt er 2006 den Nationalen Latsis-Preis der Schweiz. 2010 wurde ihm der Lehrpreis (Credit Suisse Award for Best Teaching) der Universität Zürich verliehen. 2016 wurde ihm der Ehrendoktor der Sorbonne Universität verliehen. Der UZH-Rektor wurde für seine molekularbiologische Forschung und seine Verdienste um die Gesellschaft ausgezeichnet.